
پاسخ نمایندگان صنعت داروسازی به چرایی کندی روند تخصیص ارز دارو

 علی ابراهیمی
بر اساس اخبار غیررسمی در پنج ماهه نخست امسال 
فقط 10 درصد از ارزی که می بایست به حوزه 
دارو تخصیص داده شود، به این بخش داده شده 
است و مابقی ارزهای تخصیصی، تخصیص های 

سال 98 بوده است.
داروسازی  صنعت  فعالان  اعتقاد  به  از این رو 
نخست  نیمه  در  ارز  تخصیص  به عنوان  آنچه 
سال اتفاق افتاده روند مطلوبی نداشته و نشان از 
نوعی ناهماهنگی و آشفتگی بین برنامه ریزی های 
وزارت بهداشت و بانک مرکزی است که درنتیجه 
عدم چابکی و هماهنگی بین اجزای مختلف دولت 

بوده است.
رئیس  کبریایی زاده،  عباس  سپید،  گزارش  به 
رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای 
غذایی ایران با تأیید ناهماهنگی و آشفتگی بین 
برنامه ریزی های وزارت بهداشت و بانک مرکزی 
و در پاسخ به این پرسش که در 5 ماهه نخست 
سال چه میزان ارز باید تخصیص داده شده است؟ 
گفت: »متأسفانه آمار مستندی در این خصوص 
وجود ندارد تا مشخص شود که چند درصد ارز 
تخصیص داده شده است. ضمن اینکه ما هم عدد 
10 درصد را شنیده ایم، اما چون گزارش مستندی 

وجود ندارد نمی توان رقم دقیقی اعلام کرد.«

کمیته های هماهنگی بین بخشی سریعاً 
تشکیل شود

وی افزود: »آمار تخصیص ارز سال ها است که 
منتشر نمی شد، اما خوشبختانه اخیراً آقای دکتر 
شانه ساز، رئیس فعلی سازمان غذا و دارو گزارشی 
از میزان ارز دریافتی شرکت ها منتشر کرده اند. 
البته بخش قابل توجهی از این آمار مربوط به 
پروفورم هایی است که سال گذشته اقدام شده بود؛ 
زیرا برای مثال پروفورم هایی که برای انسولین در 

اردیبهشت ماه داده شده اصل پروفورم مربوط به 
آذرماه سال گذشته بود است.«

کبریایی زاده ادامه داد: »آماری هم بانک مرکزی 
در این خصوص منتشر کرده است که به تفکیک 
سال نیست و فقط اسامی شرکت ها بر اساس 
شماره ثبت سفارش های آنها منتشر شده است.«

رئیس سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی 
غذایی ایران با تأکید بر اینکه آنچه به عنوان تخصیص 
ارز در 5 ماهه نخست سال اتفاق افتاده روند مطلوبی 
نداشته است و نوعی ناهماهنگی و آشفتگی بین 
برنامه ریزی های وزارت بهداشت و بانک مرکزی 
وجود دارد، افزود: »انتظار ما این است که دولت 
چابکی و هماهنگی لازم را در این خصوص به 

نحو شایسته انجام دهد.«
کبریایی زاده با بیان اینکه در گذشته های دور هم 
که دولت با مشکلات ارزی مواجه می شد یکسری 
تدبیرها در این خصوص صورت می گرفت، اظهار 
داشت: »در این برهه هم می توان از تدبیرهایی که 
در گذشته وجود داشت، استفاده کرد. برای مثال 
در گذشته کمیته های هماهنگی بین بخشی برای 
هماهنگی بانک مرکزی و وزارت بهداشت و یا 
وزارتخانه های دیگر مانند بازرگانی و گمرکات 
تشکیل می شد تا زنجیره تأمین دارو چابک شده 
و با حداقل ارز، نیاز جامعه به دارو تأمین شود.«

وی تأکید کرد: »امروز درخواست ما از دولت این 
است که به این بخش توجه ویژه داشته باشد زیرا 
کمبود یک دارو کمبود صرفاً یک کالا نیست بلکه 
کمبود یک فرآورده ضروری برای درمان یک بیماری 
است که تعداد معینی از افراد جامعه از آن رنج می برند؛ 
به عبارت دیگر دارو کالایی است که هر قلم از آن 
مصرف خاص خود را دارد و قابل جایگزین شدن 
نیست. چراکه داروی فشارخون را نمی توان برای 
بیمار دیابتی تجویز کرد و یا اینکه داروی درمان 

دیابت را نمی توان به یک بیمار قلبی داد.«

نایب رئیس سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران تصریح کرد: »دولت باید توجه داشته 
باشد که زنجیره تأمین دارو در کشور چابک و 
هوشمند باشد تا بتواند به طور روزمره پاسخگوی 
نیاز جامعه باشد، اما متأسفانه امروز هماهنگی و 
چابکی را در این سیستم نمی بینیم و خواهش ما 
از دولت این است که روش مدیریتی خود را در 
تخصیص ارز دارو بازنگری کنند تا مشکلی برای 

مردم در این خصوص به وجود نیاید.«
از  دقیقی  آمار  اینکه  به  مجدد  اشاره  با  وی 
تخصیص های امسال وجود ندارد، گفت: »چون 
آمار مستندی در این خصوص نداریم نمی توانیم 
عدد و رقم اعلام کنیم. البته شاید به آمار بانک 
مرکزی در این خصوص بتوان اشاره کرد ولی همین 

آمار هم در حد یک فهرست است.«
کبریایی زاده در جواب این پرسش که بر چه اساسی 
می گویید که تخصیص ها به درستی صورت نگرفته 
است وقتی آمار مشخصی در این خصوص ندارید؟ 
اظهار داشت: »آنچه ما اعلام می کنیم مربوط به 
موجودی کارخانه ها و واقعیت های تولید است که 
از آنها اطلاع داریم. البته از اینکه آمار مشخصی در 
این خصوص وجود ندارد از دولت گله مند هستیم 
چراکه سیستم هوشمندی برای عبور از شرایط 

بحرانی فعلی طراحی نکرده است.«
رئیس سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی 
غذایی ایران ادامه داد: »بنده و آقای دکتر شیبانی 
اول  ارزی جنگ و دولت  بحران های  در زمان 
اصلاحات مدیر سازمان غذا و دارو بودیم. در 
آن ایام نوعی یکپارچگی سازمانی بین وزارت 
بهداشت و بانک مرکزی و وزارت صنایع سبک 
وقت و گمرکات کشور وجود داشت که درنتیجه 
این یکپارچگی سازمانی اگر جایی موفق هم نمی شد 
گردن بخش دیگر نمی انداخت و همه می دانستیم 
که نهادهای درگیر تلاش خود را در این خصوص 

کرده اند، اما متأسفانه امروز یکپارچگی سازمانی 
اصلًا وجود ندارد و بنده به عنوان یک ناظر بیرونی 
در سندیکاهای داروسازی و مکمل می گویم که 
ما یکپارچگی سازمانی را در زنجیره حمایت از 

تأمین داروی کشور از سوی دولت نمی بینیم.«
وی در پایان تصریح کرد: »فراموش نکنیم که 
ما در پاسخ به سؤالات ارزی دارو نباید نگرانی 
به عنوان  ما  اینکه  ایجاد شود. ضمن  در جامعه 
نمایندگان سندیکاها در جلساتی که با مسئولان 
وزارت بهداشت و سایر مراکز ذی ربط داریم اعلام 
کرده ایم که ذخیره شرکت ها بسیار پایین آمده است؛ 
ازاین رو ما به عنوان تولیدکنندگان دارو وظیفه داریم 
جامعه را نگران نکنیم و سعی مان هم این است 
که وظایف خود را به نحو احسن انجام داده و 
پیگیری های خود را داشته باشیم. درخواستمان از 
رسانه ها و جراید هم این است که در انتشار اخبار 
دارو جانب احتیاط را داشته باشند و مطالبی را 
که موجب نگرانی در مردم شود را منتظر نکنند.«

هشدار درباره موکول شدن تخصیص ها 
به پایان سال

سندیکای  هیئت مدیره  رئیس  شیبانی،  احمد 
در  هم  ایران  انسانی  داروهای  صنایع  صاحبان 
خصوص روند تخصیص ارز اظهار داشت: »ما 
در بحث ارز دو بخش داریم یک بخش تخصیص 
ارز است و بخش دیگر تأمین ارز؛ ازاین رو زمانی 
که گفته می شود رقم مشخصی ارز تخصیص داده 
شد باید دید که ارز تخصیص داده شده تأمین هم 
شده و به شرکت داده شده است یا خیر. همچنین 
این سؤال را هم باید کرد که آیا امکان خرید ماده 
مواد وارد  فراهم شده و  داده شده  ارز  با  اولیه 
کشور شده است یا نه؛ لذا این موارد با یکدیگر 
بسیار متفاوت بوده و روندها گاهی زمان بر است.«
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یکپارچگی سازمانی در زنجیره تامین ارز وجود ندارد


